
Af Ole Pedersen - op@dts.dk

6 Dansk Told & Skat  5/2010 Fo
to

: J
oh

nn
y 

An
th

on
 W

ic
hm

an
n

Grænsekontrol:
Peter Skaarup fra Dansk 
Folkeparti ser gerne, at 

indsatsen ved grænserne 
forstærkes. Dansk Told & 
Skat satte ham stævne 

med formanden for
forbundets Toldudvalg, 
Orla Olesen, til en snak
om grænser, kontrol og 

udfordringer.
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Danmark har påtaget sig en dukserolle 
ved grænserne, hvor Schengen-sam-
arbejdet og EU´s indre marked i vid 

omfang har afskaffet både personkontrollen 
og varekontrollen.

“Det tager vi meget bogstaveligt i Danmark 
- og så skal vi i øvrigt helst ikke fornærme no-
gen eller gøre noget”, siger Peter Skaarup fra 
Dansk Folkeparti.

Den strategi mener Peter Skaarup er forkert 
- og han henviser til, at Sverige har valgt at gå 
en anden vej. Her er der fortsat en synlig tol-
der ved grænsen. Man bliver ikke nødvendig-
vis vinket ind til siden og kontrolleret - men 
tolden er synlig. Risikoen for at blive kontrol-
leret er nærværende, og alene den præventive 
effekt mener Peter Skaarup kan være med til 
at bremse lysten til at tage narkotika, våben, 
illegale varer, hash, varemærkeforfalskninger, 
store pengebeløb - eller hvad der i øvrigt måt-
te være i strid med lovgivningen - med over 
grænsen. Er der omvendt langt mellem tolder-
nes synlighed og stikprøver ved grænserne, så 
falder risikoen.

“Vi skal holde op med at opføre os som 
dukse ved grænsen - og kræver det nogle res-
sourcer, så skal vi også være villige til at bruge 
de ressourcer på det. Pengene kommer tilbage 
mange gange, hvis vi får stoppet narkokrimi-
naliteten, og hvis vi får stoppet illegal ind-
smugling af personer eller varer i det hele ta-
get”, understreger Peter Skaarup.

Forligsresultater til SKAT

Når man siger “finanslovsforlig”, siger man 
også “Dansk Folkeparti”. Sådan har det været 
i hele VK-regeringen levetid, hvor Dansk Fol-
keparti har været regeringens faste forligspart-
ner på de tunge områder.

Dansk Folkepartis fokus på forholdene 
grænserne har da også sat sit præg. Senest - og 
mest markant - på finanslovsforliget for 2010, 
hvor partiet bl.a. havde succes med at få afsat 
midler til indkøb af endnu en containerscan-
ner i SKAT, til otte nye tjenestehunde med 
førere - og til en styrkelse af SKATs indsats 
mod bandekriminaliteten med 40 mand.

Både indsatsen ved grænserne og mod ban-

dekriminaliteten foregår i et tæt samarbejde 
med politiet, og retsordfører Peter Skaarup 
har derfor haft en stor finger med i det spil - 
selvom han ikke er ordfører på skatteområdet. 
For Dansk Told & Skat var det derfor også 
naturligt at bede netop Peter Skaarup om en 
snak om SKATs indsats ved grænserne sam-
men med Orla Olesen, som er formand for 
Dansk Told & Skatteforbunds Toldudvalg - og 
som selv har sit daglige arbejde som tolder ved 
den dansk-tyske grænse.

Hans og kollegernes beslag af hård narkoti-
ka, af hash og khat, af våben, kopivarer, ulov-
lig medicin, fordærvede madvarer og kopiva-
rer - samt af penge og andre aktiver hos folk, 
der skylder det offentlige penge taler sit eget 
tydelige sprog.

“Jeg tror ikke, man alene kan afskaffe pro-
blemerne ved kontrol - så naive er vi heller 
ikke. Men tilgængeligheden af de varer, vi 
kigger efter, har aldrig været større, end den 
er nu. Det mener jeg, man som samfund skal 
gøre noget ved - der er jo en lovgivning, som 
vi er forpligtet til at håndhæve”, understreger 
Orla Olesen.

Fra cigaretter og spiritus 
til sikkerhed og sundhed

Det er ikke den “gammeldags” grænsekontrol 
fra før det indre marked i 1993, som Orla 
Olesen efterlyser. Det er i langt højere grad 
toldens opgave som samfundsbeskytter, han 
gerne ser styrket.

“Vi har ændret fokus fra før 1993, hvor vi 
primært kiggede på indsmugling af spiritus 
og cigaretter, til i dag at koncentrere os om 
sikkerhed og sundhed. Det er ikke bare et 
spørgsmål om at indkassere så mange penge 
som muligt. SKATs indsatsstrategi er også be-
gyndt at bruge de udtryk - som vi har gjort i 
flere år. Jeg mener da også, vi laver den rigtige 
kontrol - om det så er spottjek eller stikprøve-
kontroller. Det er måske mere antallet, der er 
et problem - vi er for få til det”, fortæller Orla 
Olesen.

I det daglige er han én af de syv toldere, der 
arbejder sammen med syv fra politiet i PT-
gruppen ved den dansk-tyske grænse. Et tæt, 

Peter Skaarup mener, 
at tolderne skal være mere 
synlige ved de danske grænser.
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Danmark skal droppe
rollen som duks!

“
Pengene kommer 

tilbage mange gange, 
hvis vi får stoppet 

narkokriminaliteten, 
og hvis vi får stoppet 
illegal indsmugling af 
personer eller varer

i det hele taget.                   
”Peter Skaarup



godt og ligeværdigt samarbejde mellem SKAT 
og Politiet, hvor de to myndigheders forskelli-
ge beføjelser er samlet. Men gruppen har ikke 
folk nok til f.eks. at sikre en døgnbemanding 
ved landegrænsen. Til sammenligning har Po-
litiet 100 mand i Udlændingekontrolafdelin-
gen i Padborg.

“Hvor mange mand skulle PT-gruppen op 
på?”, spørger Peter Skaarup - og uden at give 
et konkret bud peger Orla Olesen på, at en-
hver forøgelse ville øge mulighederne for kon-
trol ved grænsen.

“Men hvis man forestillede sig, at vi skul-
le gøre som svenskerne, og der skulle stå en 
mand og pege ud, så er vi vel oppe i et helt 
andet tal?”, fortsætter Peter Skaarup.

“Jeg ved, at svenskerne har 250 toldere til 
grænsekontrol i Skåne – bl.a. ved Lernacken 
(kontrol af Øresundsbron, Red.)”, fortæller 
Orla Olesen - men tilføjer, at svenskernes si-
tuation er en anden. De har færger og en bro 
at kontrollere, hvor der i Sønderjylland er en 
landegrænse med 12 grænseovergange. Derfor 
handler det også meget om måden, man la-
ver kontrollen på - og at der er de nødvendige 
tekniske hjælpemidler.

“Men med et kontrolanlæg ved motorvejen, 
en scanner mere og flere hunde, så synes jeg, 

det begynder at ligne noget, 
man virkelig vil - og som 

vi også kan gøre på den 
professionelle måde, 
som det skal være”, 
tilføjer Orla Olesen.

DF holder øje

De otte nye narko-
hunde er allerede 

under oplæring - og de otte hundeførere er 
rekrutteret internt blandt medarbejderne i 
SKAT. Den ekstra containerscanner er ganske 
vist ikke købt endnu - men arbejdet med at 
finde frem til, hvilken model, der skal investe-
res i, er begyndt. Mere sort ser det ud for det 
kontrolanlæg ved grænsen, som der blev afsat 
midler til på finansloven for et par år siden. 
Her er det første spadestik endnu ikke taget. 
Orla Olesen understreger, at det er hans ind-
tryk, at det bestemt ikke skyldes, at SKAT 
ikke har gjort noget i sagen. At det nærmere 
er resultatet af et speget samspil med andre 
myndigheder - f.eks. Vejdirektoratet og de ty-
ske myndigheder - der gør, at kontrolanlægget 
endnu ikke står klar.

“Det er helt uvirkeligt, at ting kan gå så 
langsomt. Det er selvfølgelig nogen, der sidder 
med gode argumenter hvorfor. Men bundli-
nien for os er, at vi har siddet med regeringen 
i 2007 og sagt: I er nødt til at gøre noget her 
- og så er der ikke sket noget endnu”, konsta-
terer Peter Skaarup - som tilføjer, at det ikke 
er noget særsyn, at Dansk Folkeparti må holde 
øje med, at en indgået aftale også bliver ført 
ud i livet. Meget apropos, for samme dag som 
besøget hos Peter Skaarup havde Kristian 
Thulesen Dahl fra Dansk Folkeparti i Jyllands-
Posten været ude med et budskab om, at re-
geringen godt måtte komme lidt mere “op i 
omdrejninger”.

Peter Skaarup understreger dog, at rege-
ringen normalt er rimelig lydhør, når Dansk 
Folkeparti kommer med kontante ideer til in-
vesteringer i SKAT - som f.eks. containerscan-
neren, narkohundene og Al Capone-indsatsen 
mod bandekriminalitet. Mere vanskeligt er 
det, når det gælder de strukturelle problemer 
med den generelle neddrosling af kontrollen.

“Her er der nogle strategier, som man ikke 
rigtig vil røre ved”, konstaterer Peter Skaarup 
- som dog lover, at Dansk Folkeparti har flere 
konkrete ideer, som partiet vil tage fat på, når 
man igen skal tale finanslov med regeringen.

“Nogen vil sige, at det slet ikke er noget, vi 
skal sidde og forhandle - det må SKAT selv 
gøre. Men vi ved jo godt, at det gør SKAT 
ikke, selvom de måske gerne ville, for det er 
der ikke ressourcer til. Samlet set synes jeg da 
også, vores forslag har fået en fin modtagelse. 
Men det er samtidig op ad bakke - det kom-
mer ikke af sig selv, og økonomisk set var der 
allerede en vis tilbageholdenhed omkring den 
seneste finanslov. Det vil der også være frem-
adrettet”, forudser Peter Skaarup.

Stikprøvekontroller er vigtige

Nyrekruttering til toldområdet, hvor mange af 

Fo
to

: J
oh

nn
y 

An
th

on
 W

ic
hm

an
n

8 Dansk Told & Skat  5/2010

Peter Skaarup vil gerne
se på snitfladerne mellem 
politi og toldere ved 
grænsen – og måske udvide 
toldernes kompetencer.



medarbejderne i dag nærmer sig pensionerin-
gen, er et af de områder, Peter Skaarup gerne 
vil være med til at sætte fokus på.

“Uddannelse er et must”, understreger Orla 
Olesen.

Der skal uddannelse til. Han ser dog me-
get positivt på, at de tolderne i stadig større 
omfang arbejder sammen med kolleger fra an-
dre dele af SKAT - f.eks. fogeder og indsats-
medarbejdere - når der køres en aktion. Dette 
samarbejde og den videndeling, der sker, er et 
godt eksempel på, at der har været god idé i 
at samle en lang række opgaver i SKAT, hvor 
man så kan udnytte hinandens kompetencer 
og beføjelser på tværs.

“Vi ser det f.eks., når vi laver målrettede 
kontroller, hvor vi lukker motorvejen af ved 
Frøslev. Så er der kolleger med fra Skattecen-
ter Tønder, som målrettet går efter uden-
landsk arbejdskraft og udenlandske firmaer - 
og vi har ikke haft kontoller, hvor uden der er 
beslaglagt biler”, fortæller Orla Olesen - og til-
føjer, at man nu også er begyndt at kontrollere 
ved udrejse af Danmark. Det kan bl.a. rette 
sig mod personer, der skylder penge - eller for 
at se, om udlændige har tyvekoster med fra 
indbrudstogter i Danmark.

“Vi har hele spektret med, når vi laver kon-
trol i dag. Det er også en af de ting, der har 
ændret sig i forhold til den gammeldags græn-
sekontrol. I dag laver vi en helt anden form 
for kontrol, hvor det virkelig handler om at se 
helheder”, understreger Orla Olesen.

Derfor er det også vigtigt hyppigt at være 
ved grænsen og lave stikprøvekontroller. Ef-
terforskning, som i højere grad retter sig mod 
bagmændende, end mod den kurer, som kryd-
ser grænsen, er også vigtigt. Men mange efter-
forskningssager opstår faktisk på baggrund af 
stikprøvekontroller, der er foretaget ved græn-
sen.

“Vi har da lige haft en med tre kg heroin, 
hvor vi også fik bagmændene - det kan altså 
godt lade sig gøre”, siger Orla Olesen - som 
derfor ikke helt er enig, når justistsministeren 
har svaret Folketinget, at der ikke skal laves 
narkotikakontrol ved landegrænsen.

Brug for et løft

“Jeg tror, der er brug for et løft, for at det kan 
hænge sammen - også fordi vi har valgt den 
politiske korrekte facon i Danmark, hvor Po-
litiet ikke står på selve grænsen, selvom bl.a. 
franskmændene har valgt at lade dem gøre 
det. Der kan vi i hvert fald bruge tolderne på 
grænsen - og finder de så noget, kan de varsle 
Politiet og omvendt. Jeg tror, vi stadig skal ar-
bejde videre med snitfladen mellem politi og 

toldere - og hvis man ikke kan udvide politiets 
kompetencer, så kan vi måske i stedet udvide 
toldernes kompetencer”, siger Peter Skaarup 
- som også gerne ser et udbygget samarbejde 
mellem SKAT og hjemmeværnet omkring 
kontrollen til søs. 

Strafferammerne for overtrædelser - bl.a. 
for indsmugling af hash og khat - er et andet 
område, han meget gerne vi kigge nærmere 
på. Så man bl.a. kan undgå, at de samme per-
soner hurtigt vender tilbage til nye smuglerier 
efter et kortere fængselsophold.

“Jeg synes, det ville være spændende at 
kigge på beføjelser og nye arbejdsopgaver til 
tolderne. I Sverige har tolderne f.eks. også lov 
til at lave spirituskontroller ved færgerne - og 
vejafgiftskontrol kunne være et andet område. 
Ikke for at gå politiet i bedene - men der er 
snitflader, det kunne være godt at se på”, siger 
Orla Olesen - og tilføjer, at når man samler 
opgaver, er det også lettere at lave en samlet 
indsats.

“Det kunne måske også afføde flere raz-
ziaer, når myndigheden har flere beføjelser - 
frem for at man skal samle folk fra flere myn-
digheder, når man laver kontrollen. Så der er 
nok at tage fat på”, understreger Peter Skaa-
rup.
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Orla Olesen understreger, 
at det ikke er den ”gam-
meldags” grænsekontrol 

fra før 1993, som skal
 genindføres – men gerne 
mere indsats, som retter 
sig mod toldernes sam-

fundsbeskyttende opgaver.


